
REFERAT af ældrerådsmøde i Guldborgsund kommune den 15. april 2024 kl. 9-12 
 
 
Afbud: Jane, Peter, Conny, Ebbe og Jan 

Fravær uden afbud: Erik. 

 

Møde med udvalget for Ældre- og Omsorgsudvalget samt administrationen bestående af: 
 
Udvalgsformand Johannes Kristensen, næstformand Kathrine Bønnes, centerchef for Sundhed og 
Omsorg Marianne Søgaard Hansen samt centerchef for Trivsel og Social Indsats Bodil Petersen 
(deltog under behandlingen af punkt h om kvalitetsstandarder) 

a) Dialog om dagsordener/referater fra det seneste udvalgsmøde om blandt andet 
besparelser. 

b) Orientering om plejebolig struktur 
Det blev oplyst, at Ældre- og Omsorgsudvalget på formentlig det næste møde vil få forelagt 
en plan for den videre proces. 

c) Opfølgning på bus problemet 
Sagen er fortsat under administrativ behandling i kommunen 

d) Orientering om status på cafeerne 
Der arbejdes lige nu med brugerstyrede cafeer i blandt andet Blishøjgård og Lindehaven 

e)  Der er oprettet et kommissorium for§ 17, stk. 4, udvalg vedrørende det gode ældreliv. 
Hvem er valgt som formand og hvem er de tre byrådsmedlemmer. Der skal suppleres med 
personer uden for byrådet. Ældrerådet betragter det som en selvfølge, at vi bliver 
inkluderet i denne proces med mindst et par medlemmer. 
Formandskabet oplyste, at byrådsmedlem Dennis Fridthjof er formand og foreløbig har 
byrådet udpeget byrådsmedlemmerne Chris Veber og Louise Sparre Flørning. Ældre- og 
Omsorgsudvalget har indstillet, at næstformanden også udpeges som medlem. 
Medlemmerne uden for byrådet, der skal deltage i udvalgsarbejdet, bliver sandsynligvis 
udpeget i byrådsmødet i juni. 

f) Hvad er fremtiden for et rentabelt ældreråds valgsystem? 
Ældre- og Omsorgsudvalget vil på april eller maj-mødet få forelagt en sag om valget i 2025. 
Ældrerådet forventer at blive inddraget i processen. 

g)  Ved at studere nøgletal for ældre og omsorg i "Kend din kommune" er Guldborgsund 
kommunes forbrug sammenlignet med landets andre kommuner utrolig lavt - 
tankevækkende, hvordan mon de næste tal bliver med den planlagte besparelse på 
kvaliteten? 
Analysen viser klart, at der absolut ikke er basis for at spare inden for ældreområdet - 
tværtimod. 



h) Dialog om kvalitetsstandarder 2024 og et administrativt udkast til store nedskæringer i 
ældreplejen relateret til kommunens manglende budget. 

Centercheferne redegjorde for de enkelte spareforslag og formandskabet oplyste, at man 
kan stå indefor det sparekatalog, som er vedlagt sagen. 
Ældrerådet vil stærkt fraråde at spare i det meget store omfang på ældreområdet, som der 
administrativt er lagt op til i sagen. Vi har konstateret, at ældreområdet har et mindreforbrug 
i 2023 på 23.338 mio. kr. og at det fremgår af byrådssag fra mødet den 14. marts 2024 om 
driftsoverførsler, at byrådet har godkendt at overføre 9.350 mio. kr. af mindreforbruget til 
2024 til blandt andet at dække en urealistisk besparelse på en ny plejehjemsstruktur på 5 
mio. kr. og tilsvarende en lignende besparelse på lukning af cafeer allerede i 2024. Derimod 
har udvalget og byrådet fastholdt en besparelse i 2024 på 5 mio. kr. på justering af 
kva/itetsstandarder med betydelige serviceforringe/ser, og som alt andet lige må betyde 
nyansættelser af medarbejder for ca. 2 mio. kr. for at kunne opfylde sparekravet til 
omvisiteringer m.v. Ældrerådet er også overrasket over, at byrådet i forbindelse med den 
nylige justering af styrelsesvedtægten har fastholdt at benytte den maksimale procentvise 
mulighed for at udbetale vederlag til byrådsmedlemmer i en periode, hvor alle andre er 
pålagt store besparelser - blandt andet inden for ældreområdet. 
Johannes Kristensen forlod mødet kl. 0920 under ældrerådets orientering og argumentation 
for at afvise samtlige spareforslag. 

 
1. Godkendelse af dagsordenen. 

Dagsordenen blev godkendt 
 

2. Godkendelse af referat fra mødet den 11. marts 2024 
Tilføjelse til punkt 3Cfra martsmødet: På Danske Ældreråds møde den 7. marts var der 
gode indlæg om demens og om, hvad demens handler om og herunder om 
folkebevægelsens arbejde med at skabe mere demensvenlighed og om en meningsfuld 
hverdag på et plejehjem. 
Samtidig var der valgt til Danske Ældreråds bestyrelse i valgkreds 6. Jan Larsen fra 
Ældrerådet i Ringsted blev valgt med Mogens Olling fra Vordingborg som stedfortræder. 

 
3. Forberedelse til høringssvar den 17. april af følgende lcvalitetsstandarder: 

a) Revideret kvalitetsstandard for personlig pleje samt praktisk hjælp 
b) Revideret kvalitetsstand for  træning samt vedligeholdende træning 
c) Revideret kvalitetsstandardfor forebyggende hjemmebesøg 2024. 

 
Der var inden mødet udsendt forslag til høringssvar til samtlige ældrerådsmed/emmer, 
som dermed havde mulighed for inden mødet at kommentere forslaget. Ældrerådet 
besluttede at tiltrædeformuleringen i høringssvarene med enkelte, mindre redaktionelle 
justeringer. 

De aktuelle høringssvar vedlægges referatet. 



 

4. Møde om demens i efteråret - skal vi droppe den plan. 
 

Der afholdes en demensuge i Danmark i dagene den 6. til den 12. maj.  Ældrerådet 
indkalder repræsentanter fra Ældre Sagens koordinationsudvalg for en dialog om et 
Temafor et offentligt møde om blandt andet demens 

5. Seniorfestivalen - Bent 
 

Der er dialog med projektlederen for festivalen om ældrerådets placering i området 
 

6. Møde med SOSU-skolen - Bent 
 

Det blev besluttet at besøge SOSU-skolen i forbindelse med det ordinære ældreråds-. 
møde den 16. september 2024 efter følgende program: 

Møde på Rådhuset med formandskabet og centerchefen fra kl. 0900 til kl. 1000 - mellem 
kl. 1000 og kl. 1100 ordinært møde og fra kl. 1115 til kl. 1300 møde med ledelse, 
medarbejdere og elever m.v. på SOSU-skolen. 

Repræsentanter fra ældrerådene/seniorrådene i Lolland og Vordingborg inviteres med 
til mødet på SOSU. 

7. Møde i Regionsældrerådet den 23. april i Sorø 
 

Ældrerådet har fået tilsendt dagsordenen for mødet. Inge-Lise og Bent deltager. 
 

8. Referater m.v. fra bestyrelsesmøder i Danske Ældreråd - Bent 
 

Ældrerådet har fået tilsendt referater fra bestyrelsesmøder den 21. marts samt et 
ekstraordinært møde den 3. april. Der har blandt andet været dialog om afvikling af 
repræsentantskabsmødet den 6. maj i Nyborg (se senere) med fokus på beretningen 
samt om holdning til 3 ændringsforslag, som skal behandles på 
repræsentantskabsmødet. Endvidere har der været dialog om et lovforslag om 
magtanvendelse (høringsnotatet er tidligere udsendt til orientering). 

9. Repræsentantskabsmøde i Danske Ældreråd den 6. maj og sundhedspolitisk 
konference den 7. maj - begge dele i Nyborg, hvor der udover behandling af de 3 
ændringsforslag skal vælges ny næstformand. 

Der er opstillet 2 kandidater: Kirsten Engell, der er medlem af Aarhus Ældreråd, samt 
Kirsten Nissen, der er formand for Københavns Ældreråd. 

Ældrerådet har kort drøftet holdning til forslagene - og har 3 stemmer. 
 

Ældrerådet har tilmeldt 6 deltagere i mødet - Peter og Bent aftaler nærmere kørsel med 
deltagerne. 



10. Der blev kort orienteret om Facebook- og eventuelt nyt fra de politiske udvalg m.v. 
 

Der var ingen der ønskede ordet under eventuelt. 
 

Næste møde i Ældrerådet er den 13. maj 2024 på Rådhuset. 
 

Bent Jørgensen 

Referent 
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